



|                     |                                          |               |             |
|---------------------|------------------------------------------|---------------|-------------|
| CODI DE VERIFICACIÓ | 1I3U2I5A6T6J2N500G7T                     |               |             |
| PROCEDIMENT         | U451 Sessions dels Consells de Districte |               |             |
| EXPEDIENT NÚM.      | AJT/3025/2025                            | DOCUMENT NÚM. | 736967/2025 |
| ÀREA                | Districte II                             |               |             |
| UNITAT              | Districte II (Collblanc-La Torrassa)     |               |             |

## L'ACTA DEL CONSELL DE DISTRICTE II

Sessió ordinària

Número de la sessió: 2025/1

Data: 11 de febrer de 2025

Lloc: Centre Cultural de Collblanc – La Torrassa

### Assistents:

PRESIDENTA: Regidora Presidenta del Districte II Sra. Olga M. Gómez Fernández

VICEPRESIDENT: Sr. Jesús Husillos Gutiérrez

SECRETARI: Sr. Ferran Liesa i Esteban

VOCALS QUE ASSISTEIXEN: Les entitats, veïns i veïnes i representants de grups polítics que figuren a continuació:

Sr. Jofre Ernesto Rojas Salazar, en representació de l'Associació de Veïns del barri la Torrassa

Sra. Loli Colás Villanueva, en representació de l'Associació de Veïns del barri de Collblanc

Sr. Luis Sánchez Sánchez, en representació de l'Associació Esportiva i Cultural Collblanc-La Torrassa

Sr. Ivan Rodríguez Garcia, en representació de l'AMPA Escola Ernest Lluch-L'Hospitalet

Sr. Ernest Micó Samuel, en representació de Asociación de Artistas de L'Hospitalet - Drapaire Art

Sra. Lucía Sánchez Gayó, en representació de l'Ateneu Cultural Catalònia

Sr. Alejandro Alcarria Gómez, en representació de Asociación Sociocultural Cristiana 3C (per delegació)

Sr. Angel Alcarria Fresneda, en representació del Centro Cristiano "La Roca" en L'Hospitalet

Sra. Mónica Núñez Farré, en representació del Club Bàsquetbol Santiago



Sra. Pepa Gásquez i Gil, en representació de la Comissió Festes La Gresca Collblanc - La Torrassa

Sra. Montserrat Parejo Nievas, en representació del Grup de Dones Collblanc-Torrassa

Sr. Jordi Pitarch Antiga, en representació de la Penya Barcelonista Collblanc-Torrassa

Sr. Josep Pereira Orta, en representació de Terrarios Albos

Sra. Carme Morro Ferreiro

Sr. Salvador Fernández Pompas

Sra. Lola Ramos Zafra, regidora en representació del grup polític municipal del PSC

Sr. Jorge García i Muñoz, regidor en representació del grup polític municipal d'ERC-EUiA

Sra. Sonia Esplugas González, regidora en representació del grup polític municipal de PP

Sra. Ester López Sancho, regidora en representació del grup polític municipal de VOX

Sr. Manuel Domínguez López, regidor en representació del grup polític municipal del LHECP

#### VOCALS QUE S'EXCUSEN:

Sra. Carme Rimbau Cabrera, en representació de l'Associació Castell de Bellvís a la Torrassa

Sra. Lidia González Moreno, en representació de l'Associació Educativa ÍTACA

#### VOCALS QUE NO ASSISTEIXEN:

Sr. Jaime Ventura Montero, en representació d'Ajedrez Jake Club

Sra. Isabela Rodríguez Campo, en representació de l'AMPA CEIP Pep Ventura

Sra. M. Jesús Romero Santana, en representació de l'Associació Coordinadora Col·lectiu Persones amb Discapacitat de L'H

Sra. Maria de las Nieves Fuentes Navas, en representació de l'Associació de Famílies d'Alumnes Escola Charlie Rivel

Sra. Maria Hilda López Pérez, en representació de l'Associació de Persones Aturades de més de 45 anys de L'H (ASSAT 50)

Sr. Jaume Gubert Gubert, en representació de l'Associació Sardanista Collblanc-Torrassa

Sra. Sandra Giner Piedrafita, en representació d'ARA. Associació de Serveis i Formació Socioeducativa



Sra. Antonia Cárdenas García, en representació de Asociación de Jubilados y Pensionistas Casal Progrés

Sr. Miguel Gómez Muñoz, en representació del Club Esportiu Escola Collblanc-Torrassa

Sra. Daniela Vilarasau Mitjans, en representació de la Fundació Privada AKWABA

Sra. Tonyi Mercader Pinel, en representació de Joves per a la Igualtat i la Solidaritat

Sr. Rosendo Coloma Mora, en representació de la Penya Petanca Parc Marquesa

Sra. Isamart Merino

Sr. Osvaldo Liriano

Sra. Taranpreet Kaur

A la present sessió del consell també es compta amb la presència d'una seixantena de veïns i veïnes del barri.

Constatada l'existència del quòrum previst a l'article 37 del Reglament Orgànic de Participació Ciutadana de L'Hospitalet de Llobregat, vigent, s'obre la sessió per la Sra. Presidenta que dona la benvinguda als assistents i s'entra en l'examen i debat dels assumptes relacionats a l'Ordre del Dia quan son les 19:00 hores.

El secretari llegeix el primer punt de l'ordre del dia. La presidenta informa que es van rebre per escrit dues peticions de modificació d'intervenció; una per part de la Sra. Carme Rimbau (representant de l'ACBALAT) i l'altre del Sr. Àngel Alcarria (representant de La Roca). Informa que juntament amb el recordatori de la convocatòria de la sessió d'avui es va enviar l'esborrany modificat. Posteriorment a aquest enviament, no es va presentar cap altre escrit, per tant informa que si no hi ha cap inconvenient, l'acta queda aprovada per unanimitat, donant per tractat el primer punt de l'ordre del dia.

A continuació, la Presidenta llegeix el segon punt de l'ordre del dia. Presenta a les persones que s'encarregaran de la presentació i s'inicia, per part del Jonatan Sánchez (Cap de Servei de Participació Ciutadana), qui fa una introducció en relació amb el reglament de participació ciutadana i la voluntat d'iniciar una modificació del mateix, a través de processos que impliquin la recollida de propostes de canvis amb la voluntat d'adaptar el reglament orgànic a nous aspectes legals.

Així mateix, fa una explicació dels processos formatius realitzats tant de caràcter intern (diferent personal de l'Ajuntament i representants polítics) com externs (representants del teixit associatiu i dels consells de districte).



Destaca que el reglament de participació ciutadana abasta tots els mecanismes de participació de la ciutat, així com dels diferents consells sectorials (consell de ciutat, consell de districtes, taules sectorials...). Tot seguit procedeix a fer una explicació del circuit del procés participatiu (comissió redactora que recollirà les propostes, aprovació al ple municipal, publicació, presentació d'al·legacions i aprovació definitiva). Informa que es van realitzar dues sessions de participació, una a la zona de la Marina i l'altre a la zona del Samontà, en el que es van poder posar en comú reflexions dels participants.

A continuació, la Pepa Gásquez (Com. Festes La Gresca) i la Loli Colàs (consellera en representació de l'AVV del barri de Collblanc), fan una explicació del que van recollir a les diferents reunions que es van portar a terme i a les que van assistir. Com a aspectes positius, la Loli Colàs destaca:

- la incorporació de punts a l'ordre del dia
- l'essència del consell com a espai de trobada de la xarxa associativa del territori,
- el funcionament correcte de l'organització del consell
- que es proporciona informació veïnal important, per part de la presidència.

Com a aspectes negatius, la Pepa Gásquez comenta el següent:

- caldria enfortir la participació de més gent i més entitats, així com d'altres col·lectius com joves, gent gran...
- caldria parlar més freqüentment dels temes que afecten al districte i de la creació de grups de treball per treballar l'operativitat del consell.
- s'hauria de millorar les condicions materials (cadires amb taules), així com la comunicació creant un model híbrid per superar la bretxa digital.
- caldria millorar la informació per a les sessions (rebre els documents vinculats amb més temps) i fer publicitat més clara dels consells al carrer mitjançant el sistema tradicional de cartells a llocs d'interès del barri.
- articular millor la delegació de vot.
- que es doni prioritat als temes proposats per la ciutadania (moltes vegades queden en un segon pla i no dona temps a debatre'ls)
- no ha de ser una política de transmissió de temes de l'Ajuntament i hauria de ser més obert a altres tems d'interès.
- els consells haurien de ser més "propositius", és a dir, que es puguin recollir les propostes concretes i elevar-les al ple municipal.
- de vegades, manca seguiment dels temes tractats als consells anteriors.
- és un espai poc crític.
- inexistència de pressupost participatiu. No hi ha detall ni retorn dels temes que es fan al barri.

Tot seguit es va fer una presentació de la sessió de treball a realitzar amb els consellers i conselleres:

- Es treballarà amb tots els consellers i conselleres del Districte II
- Caldria fer una pluja d'idees / reflexió de les accions de millora necessàries,
- Coses a canviar pel que respecta al funcionament



- Dinàmiques de com està funcionant el consell.
- Cal veure quin és el resultat a nivell de districte.

Es fa l'explicació del funcionament de la dinàmica. Reflexió en grups de 4-5 persones. En aquest punt, el Sr. Manuel Domínguez manifesta el seu malestar per aquets tipus de dinàmiques, ja que considera que aquestes exclouen la participació dels veïns i veïnes.

Seguidament, el Sr. Coque Garcia comenta que resulta paradoxal realitzar una sessió participativa sense la participació dels veïns i veïnes, ja que molts desconeixen el funcionament del consell de districte. Proposa fer un exercici per grups de consellers i conselleres i que s'incorporin els veïns que ho desitgin.

La Sra. Sonia Esplugues manifesta el seu acord amb les intervencions dels Sr. Coque i el Sr. Manuel. Comenta que l'activitat està ben plantejada però que manca informació i, per tant, no veu clar que aquesta activitat es pugui fer dins del marc del consell de districte. Creu que s'ha de plantejar el problema que afecta als districtes als consellers, recollir les peticions i no fer-ho a la inversa. Comenta que qualsevol veí ha de poder assistir; s'ha de prendre nota i l'Ajuntament ha de prendre decisions. En alguns consells s'ha donat el cas de no haver quòrum i la problemàtica és sempre la mateixa.

El Sr. Jonatan Sánchez proposa mantenir la sessió, tal i com estava convocada i avançar en els aspectes més rellevants comptant amb els presents.

La presidenta fa una reflexió indicant que els consellers i conselleres tenen un paper molt destacat com altaveus de les entitats i dels veïns i veïnes del districte. Des de l'Ajuntament s'ha iniciat el treball de millora i redacció del nou reglament de participació ciutadana. Hi haurà un procés de participació públic, no immediat, i amb un llarg recorregut en el que hi podrà participar tothom que ho desitgi. Planteja fer la dinàmica prevista amb els consellers i conselleres presents i destaca que fer propostes amb els consellers no és un acte discriminatori. Tothom podrà participar amb les seves aportacions a les propostes que surtin del nou reglament amb la finalitat de millorar l'actual.

A continuació s'obre el primer torn de paraula.

Sr. Coque Garcia (ERC-EUiA): Indica que una mostra evident que els consells no funcionen és que han assistit veïns que no poden participar.

Sr. Manuel Domínguez (LHECP): Reivindica el treball dels consells però denuncia l'actual funcionament d'aquests i altres òrgans sectorials de participació ciutadana. Fa una reflexió global, dient que la participació s'articula d'amunt cap avall i no a la inversa, per escoltar el que els veïns volen dir per després acabar de concretar en diferents aspectes:



- Facilitar la introducció de punts en l'ordre del dia establint els mecanismes adequats
- La participació dels veïns (no consellers), com es podria fer?
- Que qualsevol veí pugui demanar la paraula per parlar de qualsevol tema i que al final els veïns puguin intervenir per a dir la seva.
- S'ha d'establir amb una limitació de temps per formular les queixes i propostes.

Sr. Ivan Rodríguez (AMPA Ernest Lluch): Manifesta la seva disconformitat per què la participació es redueix a parlar només dels punts inclosos en l'ordre del dia del consell. Considera que el seguiment dels temes hauria de ser continu. Fa menció als projectes presentats i no resolts, com per exemple, el tema del projecte de la cobertura de les vies, la contracta de les escombraries, la Guàrdia Urbana...

Sr. Ángel Alcarria (La Roca): Considera que s'hauria de realitzar un plantejament més global i no tan tancat en el "nostre petit món", que vagi en la mateixa línia d'unificar totes les propostes i que després es distribueixin i tractin en tots els consells ciutadans. Està d'acord en que els veïns i veïnes puguin venir directament als consells i que les propostes del sentir ciutadà haurien de ser vinculants, molt especialment els temes de veritable calat.

Sr. Salva Fernández: Manifesta que els consells actuals tenen pocs punts a l'ordre del dia i els precs i preguntes no tenen profunditat en el debat. Creu necessari que en cada consell es parli de temes de barri i pugui participar tothom. Demana seguiment, crítica, i que no quedi res sense tractar i fer el preceptiu seguiment.

Sra. Loli Colás (AVV): està totalment d'acord amb les persones que han intervingut fins ara. Demana vinculació amb les decisions dels consells i que no siguin merament informatius. Demana fer més consells de caràcter extraordinari i que es tractin tots els temes que afecten al districte per mirar de tenir uns barris millors.

Sra. Montse Parejo (Grup Dones): manifesta també l'acord amb el que s'ha dit fins ara. Creu que cal marcar un bon "timing", establint un temps concret als consells per què siguin més productius. Considera que és important crear grups de treball amb veïns i veïnes que vulguin comprometre's, atendre les seves propostes i que aquestes tinguin un caràcter vinculant. També creu molt necessari que sempre hi hagi una retornada d'allò acordat. Cal posar mitjans per fer extensiu i millorar allò que es treballi.

Sra. Carme Morro: creu que hi ha molta gent que no sap de l'existència dels consells de districte. Pregunta per què no s'edita tot el que es fa al districte i es parla i acorda al consell. Planteja una proposta fent menció com a exemple a l'antic model de butlletí de districtes que editava l'Ajuntament, en el que es recollia tota una sèrie d'informació que afectava en diferents àmbits al districte; era una forma directa de fer arribar la informació a totes les bústies.

Sra. Lola Ramos (PSC): valora positivament la presència de tanta gent al consell. Manifesta que hi ha un reglament vigent i ara mateix s'està treballant per donar forma



al nou reglament, millorant-lo. Està bé que es traslladi la informació, però el consell ha de tenir un ordre. Està d'acord en que cal més comunicació i més informació, però insisteix en que el consell de districte ha de seguir un ordre sense convertir-se en una assemblea.

Sr. Miguel Angel Alcarria (La Roca): manifesta la seva disconformitat amb l'actual model del reglament de participació ciutadana i comenta que de seguir amb aquesta situació no participarà ni assistirà als consells. Manifesta el seu malestar per diversos aspectes relacionats amb el manteniment de la via pública.

Els tècnics de l'equip de participació ciutadana expliquen que han recollit totes les propostes dels consellers i conselleres i que les faran arribar a tothom.

Una vegada tractat el punt 2, la Presidenta dona pas al tercer punt de l'ordre del dia (precis i preguntes), sent l'últim tema a tractar del consell.

La Presidenta informa que s'han presentat 6 preguntes per escrit, i que es consideren precedents donat que s'han presentat en temps i forma, tal i com indica l'article 40.4.a del reglament de participació ciutadana, procedint tot seguit a les diferents intervencions:

Intervé el Sr. José Antonio Baena (veí que va demanar petició de paraula) i presenta al grup de veïns i veïnes que estan farts de les condicions del districte, sota el nom "Stop degradació Collblanc – Torrassa". Informa que és una plataforma inclusiva i antiracista. Explica que tenim un barri sorollós, brut, incívic, insegur i que no es pot continuar així. Cal prendre mesures dràstiques i quirúrgiques. Què han fet fins ara les persones que han format part del consell de districte? Com s'ha treballat? Si no es canvia el model no es pot parlar de procés participatiu.

Fa una reflexió sobre allò que ha fet la gent que ha estat fins ara als consells de districte, com ha participat la ciutadania, quants grups s'han creat i com s'ha treballat. No obstant, mai s'ha arribat a parlar de pressupostos participatius.

El Sr. Jonatan Sánchez incideix en que es faran noves sessions d'ara en endavant per millorar el reglament de participació ciutadana.

Sra. Presidenta Olga Gómez: considera que aquest es l'inici del camí del nou reglament i que tothom hi podrà participar.

Intervé la Sra. Isabel Aragonés (veïna que va demanar petició de paraula) i comenta que amb l'actual ús regular de les xarxes socials com a element de comunicació hi ha persones que no reben informació, ni la relacionada amb la participació ciutadana ni d'altre tipus. Tampoc observa que aquesta informació estigui publicada en espais d'informació pública com panells, porteries... creu convenient que l'Ajuntament incideixi en donar informació de les obligacions ciutadanes, com per exemple en dues de les



problemàtiques més assídues al districte com son l'incivisme d'alguns conductors de patinets i alguns propietaris de gossos.

La Presidenta informa que s'està millorant per fer més àgils i properes als ciutadans les convocatòries dels consells de districte.

A continuació intervé el Sr. Rafael Cañete (veí que va demanar petició de paraula) i demana explicacions dels motius per què no es fa publicitat a les porteries de les convocatòries dels consells ja que considera que Internet no arriba a tothom.

La Sra. M. Teresa Miralles (veïna que va demanar petició de paraula) intervé dient que viu al barri de tota la vida i que mai li han preguntat ni informat ni demanat opinió per dir la seva plantejant propostes de millora pel barri. Manifesta que fins la seva intervenció cap persona de les presents s'ha presentat i considera que és un punt important a tenir en compte, per conèixer els consellers i conselleres. Per altra banda demana al Sr. Jesús Husillos, vicepresident del Consell, que vigili més el barri.

La Presidenta demana disculpes a la Sra. Miralles i demana als consellers i conselleres que es presentin, cosa que van fent a mesura que van intervenint en el Consell.

Seguidament, el Sr. Arturo Muñoz (veí que va demanar petició de paraula) indica que el procés participatiu es impositiu. Posa com a exemple, el projecte de remodelació de Rda. de la Via que encara no sap com és. Manifesta el seu malestar per situacions que viu com a veí d'aquest carrer, com els robatoris, recent crema de contenidors, la no cobertura de les vies del tren... també comenta que els veïns i veïnes del carrer tenen sensació d'abandonament per part de l'Administració.

El Sr. Rafael Cañete intervé de nou comentant que darrerament no es veu passar la Guàrdia Urbana pel barri. Hi ha descontrol de les zones de càrrega i descàrrega, motos a la vorera, patinets, incívics, brutícia...

La Presidenta informa que pren nota i que en aquestes dues darreres peticions els donarà resposta per escrit.

El Sr. Coque Garcia (ERC-EUiA) demana una adreça o enllaç del qüestionari que es pugui facilitar als veïns i veïnes i on puguin participar. Creu convenient que es pugui crear un protocol per fer propostes i incorporar al formulari temes que afecten al districte. Sol·licita a la presidència o secretaria del consell que s'assegurin que s'estableixi aquesta qüestió. Per últim, demana fer una sessió del consell de districte que parli del barri. Comenta que fa mesos que es parla de temes però que no s'avança.

El Sr. Ivan Rodríguez (AMPA Sant Jaume) manifesta la seva sorpresa sobre conceptes que no coneix i que sembla que siguin una moda, com per exemple les



actuacions al Samontà, ja que creu que és una terminologia que no és concreta del barri, com sí que ho son el Castell de Bellvís i l'edifici de la Canadencia (subcentral d'Endesa)... Considera que els ordres del dia dels consells podrien incorporar documents i altre material de suport que s'hauria d'enviar a posteriori. En quant a temes de participació, posa l'exemple de la presentació dels pressupostos de la ciutat, que es parla poc del pressupost del districte, i es parla només a nivell general. Exposava que es va presentar la contracta de neteja però que ben bé, ni ell ni molts veïns i veïnes coneixen el punt en el que es troba la licitació del contracte. Hi ha altres temes que també s'han exposat als consells com la Fàbrica SAS, els habitatges del Ptge. Pons, el Castell de Bellvís, ampliació dels Jardins dels Diables o la remodelació d'alguns carrers del districte, com Rda. de la Via i que no es té prou informació sobre el punt d'execució o gestió en el que es troben. Demana informació dels efectius de Guàrdia Urbana al territori ja que, al seu parer, l'índex de delinqüència ha augmentat darrerament.

La Sra. Montse Parejo (Grup de Dones) està d'acord amb totes les reflexions generals que s'han aportat al darrer punt i comenta que ha fet una llista de temes que li preocupen i que encara estan al seu entendre sense informació clara i concreta, com son el Castell de Bellvís, l'Auditori de la Torrassa que es va tractar a una reunió a la biblioteca Josep Janés i que a data d'avui no s'ha rebut resposta del punt en el que es troba actualment, la remodelació del Pont d'en Jordà, la segona fase del Parc de la Torrassa, la reforma del mercat de Collblanc, el poliesportiu Fum d'Estampa, els pisos ocupats, les càmeres de seguretat a l'espai públic, l'habitatge en general i habitatges a la zona del Samontà en particular (per què aquests habitatges no es fan al barri?), i també els serveis de Guàrdia Urbana al districte.

El Sr. Salva Fernández com a veí de la Plaça Espanyola considera que tots el partits polítics s'han de "posar les piles" pel que respecta al nostre districte. Fa menció a que recentment s'ha presentat una moció al Ple de l'Ajuntament que parla de l'incivisme, el consum d'alcohol i el soroll a la Plaça Espanyola. Manifesta el seu malestar per què la Guàrdia Urbana no es presenta mai quan se la crida. Finalitza la seva intervenció posant en valor tot el treball realitzat durant molts anys per part dels consellers i conselleres i que no entén alguna intervenció de membres de la sala posant en dubte el compromís amb el barri per part dels membres que n'han format part durant molts anys.

La Sra. Carme Morro està d'acord amb tot el que s'ha manifestat en les diferents temàtiques. Vol fer una queixa perquè el tema de l'habitatge és un tema de gran importància que no s'està tractant de la manera que requereix. Considera que és fonamental que s'aportin solucions al respecte. Considera que la taula d'habitatge s'està tractant al consell de ciutat i s'hauria de tractar també al Consell de Districte, donada la preocupació que hi ha al barri.

El Sr. Manel Domínguez (LHECP) manifesta que sent orgull com a veí visualitzant la presència de veïns i veïnes que han assistit al consell. Això demostra que a les



persones li preocupen els temes de barri que es tracten al consell. Vol posar de manifest que ha rebut queixes de paradistes exteriors del mercat del Collblanc que se senten ignorats. A continuació comenta diversos temes que han expressat els veïns i col·lectius, com són el Castell de Bellví, les obres d'ampliació de l'institut escola Pere Lliscart, per les que demana informació de l'inici de les mateixes i, si és possible, davant la preocupació de la comunitat educativa, renegociar les dates de les obres. També comenta que farà arribar un llistat de llocs foscos del districte i fa mencions dels refugis climàtics dient que ara és el moment de replantejar-los. Ara per ara al nostre districte només Torre Barrina compleix amb aquesta missió de refugi climàtic però tanca a l'agost. És el moment de demanar una ampliació de refugis climàtics al nostre districte.

El Sr. Jofre Rojas (AVV) felicita als tècnics pel treball realitzat en aquestes jornades de participació i valora molt positivament la representació dels veïns al consell. També demana als polítics i a l'Administració en general que prengui nota perquè al seu entendre ha pujat la degradació al nostre districte.

La Presidenta comenta que al consell de districte sempre s'intenta fer una explicació de les accions que es duen a terme i com afecta als veïns i veïnes. Es treballen les mocions i es mantenen reunions sectorials amb els veïns quan hi ha projectes per fer les preceptives informacions dels treballs a realitzar, com es farà amb Rda. de la Via, amb la millora dels jardins de Francesc Pedra i Lola Peñalver i els treballs d'adequació i millora d'accessibilitat d'Av. Torrent Gornal i Pl. Blas Infante. També comenta que es farà arribar per correu electrònic als consellers i conselleres l'enllaç per tal que els ciutadans i ciutadanes puguin participar en l'elaboració del nou reglament de participació ciutadana.

I sense més temes que tractar, la Presidenta aixeca la sessió quan són les vint hores i quaranta vuit minuts del dimarts onze de febrer de dos mil vint-i-cinc.